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Odpustiť iným, odpustiť seba 
Odpustiť iným, čiže prepustiť ich na slobodu a vzdať sa akýchkoľvek sebeckých nárokov a 

očakávaní voči ním. Tomu rozumieme a bez toho je nemožné byť k nim milosrdní, čiže skutočne a 

verne a oddane ich milovať, tak ako miluje Boh.  

Ale je tu ešte jedna prekážka. Alebo nutnosť: Odpustiť seba. Nie sebe, ale seba: oslobodiť sa od 

nárokov a očakávaní iných.  

V túžbe po uznaní hráme s inými hru a voči ním divadlo - Peck by 

povedal, pseudokomunitu. U väčšiny ľudí sa ďalej ani nedostaneme, pretože s nimi nežijeme 

natoľko, aby sme sa dostali do etapy chaosu a konfliktu a ak hej, potom sa v 

zásade zorganizujeme, čiže vytvoríme model spolužitia založený na tomto divadle. A prečo? Lebo 

nám to prináša ich uznanie. Majú nás za dobrých a milých ľudí podľa svojich predstáv, uznávajú 

nás, berú - a nám je to príjemné. Jednoducho, chceme sa páčiť ľuďom (porov. Gal 1,10) výmenou 

za to, že nás preto príjmu, ocenia, uznajú, možno dokonca obdivujú.  

V skutočnosti však sme úplne iní. Keby sme si dali dole masku a začali byť skutočne a uvoľnene a 

bez zábran takí, akí sme, čo všetkom priami a autentickí - vieme vôbec takými byť? Psychológovia 

vravia, že manželia niekedy po roku či viac sa takými začínajú stavať voči sebe - a zrazu si začínajú 

pripadať ako dvaja úplne cudzí a neznámi ľudia. Podobne sa to deje aj za bránami kláštorov.  

Toto puto, snaha páčiť sa ľuďom, nám bráni aj v tom, začať naozaj byť a konať ako deti Boha. 

Máme strach, ako by reagovali, keby sme sa zrazu zmenili, začali inak hovoriť, konať, žiť,... 

Odsúdili by nás? Opustili? Je takmer isté, že by aj k tomu viac či menej prišlo. A navyše sme už na 

to prispôsobovanie sa zvyknutí. Robíme to tak automaticky - ani vlastne nevieme, ako to nerobiť, 

nie zo začiatku.  

Napriek tomu to urobiť treba. Má pre to Písmo nejaký pojem? Pavol na jednom mieste utrúsi, 

že "mne naozaj málo záleží na tom, či ma súdite vy alebo iný ľudský súd" (1Kor 4, 3) a má na mysli 

túto slobodu. Inde hovorí, že Kristus "zomrel za všetkých, aby aj tí, čo žijú, už nežili pre seba, ale 

pre toho, ktorý za nich zomrel a vstal z mŕtvych. Preto odteraz nepoznáme nikoho podľa tela. ... Kto 

je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a nastalo nové" (2Kor 5, 15-17). Práve 

požiadavka zomrieť - a stratiť svoj život [dosl. seba] pre Krista a Evanjelium, ako vraví Ježiš - v 

sebe aj toto obsahuje.  

Jej opakom je pokrytectvo, pred ktorým varuje práve v tomto význame napríklad 

Peter: "Poslušnosťou pravde ste si očistili duše, aby ste mali bratskú lásku bez pokrytectva. Preto 

sa zo srdca navzájom vrúcne milujte" (1Pt 1, 22). Spomeňme na Ježišovu výčitku: "A keď sa 

modlíte, nebuďte ako pokrytci, ktorí sa radi postojačky modlievajú v synagógach a na rohoch ulíc, 



aby ich ľudia videli. Veru, hovorím vám: Už dostali svoju odmenu" (Mt 6, 5) - je v nej presne tento 

postoj: ľuďom sa to tak páči, toto oceňujú, tak sa tomu prispôsobím, aby som ich uznanie a chválu 

a ocenenie získal.  

Ježiš nám daroval novú identitu synov a dcér Boha a ukázal nám krásu a nádheru svätosti a života 

v pravde. Ako deti Boha túžime "žiť a páčiť sa Bohu" (1Sol 4, 1), svojmu Otcovi. Ale nikdy túto 

slobodu neochutnáme ani nikdy nebudeme naozaj tým, čím sme, ak sami seba neodpustíme z tohto 

putá otroctva očakávaniam a nárokom ľudí okolo nás - s vedomím ceny, ktorú to najskôr bude stáť 

a jej prijatím. Aj Ježiš zažil okamihy, keď ho takmer všetci učeníci opustili, vlastní rodní chceli 

zabiť alebo na konci, keď sa hosanna zmenilo na ukrižuj. Tak to je. Toto je cena za slobodu a krásu 

Božieho synovstva.  

Najprv teda musím spoznať sám seba, kto naozaj som - a preto v adorácii a modlitbe "hľadíme ako 

v zrkadle na Pánovu slávu a Pánov Duch nás premieňa na taký istý, čoraz slávnejší obraz" (2Kor 

3, 18). A potom, keď to skončíme, zachovať si to, ostať bdelý, neskĺznuť do starej 

navyknutej automatiky divadla pred ľuďmi a pred svetom, ani do niečoho umelého, kde by sme len 

doterajšie divadlo a pokrytectvo nahradili iným, akousi hrou na kresťana, lebo veď sa chceme 

správať ako kresťania, ale v pokore, jednoduchosti, prostote a skromnosti žiť úprimne a priamo to, 

čím nás Boh urobil a čomu nás takto učí.  

"Ak aj trpíte pre spravodlivosť, ste blahoslavení. Neľakajte sa ich hrozieb a neplašte sa, ale 

uctievajte sväto Krista, Pána, vo svojich srdciach, stále pripravení obhájiť sa pred každým, kto vás 

vyzýva zdôvodniť nádej, ktorá je vo vás. Robte to však skromne, s bázňou a s dobrým svedomím, 

aby sa tí, čo tupia váš dobrý život v Kristovi, zahanbili práve v tom, z čoho vás osočujú." (1Pt 3, 14-

16) 

"Múdrosť, ktorá je zhora, je predovšetkým cudná, potom upokojujúca, skromná, zmierlivá, plná 

milosrdenstva a dobrého ovocia, nepochybujúca a bez pretvárky." (Jak 3, 17) 

Predtým sme pokrytectvom získavali uznanie a pozornosť ľudí a živili sa takto získaným pocitom 

dôležitosti. Existuje podobné pokrytecké farizejské pseudokresťanstvo, ktoré hľadá podobný pocit 

či už uznania, alebo aj nenávisti okolia a takého toho trpiteľského mučeníckeho pocitu, čo je len iná 

forma tej istej túžby po dôležitosti - a kvôli tomu hrá rovnaké divadlo, len teraz na pravoverného 

kresťana. Pozor na to! Aj tu platí ako prevencia výzva k skromnosti a hlavne k skrytosti, ako k nej 

vyzýva Ježiš v Reči na Hore a v tomto rozmere ju konkretizuje Pavol slovami: "aby sme mohli žiť 

tichým a pokojným životom vo všetkej nábožnosti a mravnej čistote" (1Tim 2, 2).  

Prosto len v kľude a pokoji, v slobode a uvoľnenosti, ticho a skromne prosto byť sebou, byť synom 

Boha, dcérou Boha, bez nejakých gest, bez vystatovania sa, bez stavania na odiv, bez zbytočných 

konfliktov z pýchy, bez súdenia druhých. Prosto len v tichosti a prostote byť, čím sme, čím nás Boh 

urobil a čomu nás Kristus učí. Skromnosť, tichosť, skrytosť a samozrejme, srdce 

plné milosrdenstva, súcitu a lásky - veď ono je podstatou našej novej identity a kvôli nemu sme 

sa odpustili z pút pyšnej túžby po uznaní ľuďmi. Áno, láska je liekom i poistkou, že sa táto naša 

sloboda nezvrhne, ako varuje aj Pavol: "Ste povolaní pre slobodu, bratia, len nedávajte slobodu za 

príležitosť telu, ale navzájom si slúžte v láske! Veď celý zákon sa spĺňa v jedinom slove, v tomto: 



"Milovať budeš svojho blížneho ako seba samého!"" (Gal 5, 13-14). Alebo inak: všetko je to len 

medzi nami a Bohom – od Neho sa učíme, Jeho život žijeme, Jemu jedinému sa túžime páčiť a po 

jedine Jeho „pochvale“ túžime a preto nemáme potrebu žiadneho divadla, ničoho vonkajšieho ani 

umelého ani pokryteckého, "lebo človek hľadí na výzor, ale Pán hľadí na srdce" (1 Sam 16, 7). 

Tri vlastnosti Boha i kresťana 
Áno, jestvuje biblický pojem pre ono odpustenie seba, pre túto úplnú oddelenosť od sveta a jeho 

nárokov a očakávaní, aj tých konkrétnych: svätosť. Svätý, kadoš, čiže oddelený.  

Boh je svätý, milosrdný a odpúšťa. Alebo inak, je oddelený (a teda nezávislý a slobodný) a v láske 

každého rovnako prijíma a každému rovnako sa dáva. K tomu istému sme povolaní aj každý z nás: 

"Napodobňujte Boha ako milované deti" (Ef 5, 1) 

"Ako svätý je ten, ktorý vás povolal, buďte aj vy svätí vo všetkom svojom počínaní; veď je napísané: 

"Buďte svätí, lebo ja som svätý."" (1Pt 1, 15-16) 

"Ako Pán odpustil vám, tak aj vy!" (Kol 3, 13) 

"Buďte milosrdní, ako je milosrdný váš Otec!" (Lk 6, 36) 

V tomto zmysle je svätosť konštitutívnym znakom a predpokladom kresťana. Kresťan je svätý, čiže 

oddelený od sveta, lebo počúvol volanie Boha "vyjdite spomedzi nich, oddeľte sa, hovorí Pán, a 

nečistého sa nedotýkajte; a ja vás prijmem" (2Kor 6, 17). Je svätý, čiže oddelený od sveta, lebo "ak 

niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska" (1Jn 2, 15). Preto nás tak aj Písmo nazýva: "Pozdravte 

každého svätého v Kristovi Ježišovi. Pozdravujú vás bratia, čo sú so mnou. Pozdravujú vás všetci 

svätí, najmä tí, čo sú z cisárovho domu" (Flp 4, 21-22).  

Výsledkom je autotelický život, ba viac, spôsob bytia. Je vlastný Bohu a Boh o ňom hovorí: "Nie 

kvôli vám budem konať, dom Izraela, ale pre svoje sväté meno" (Ez 36, 22), či inde: "ja som to, čo 

kvôli sebe zotriem tvoje hriechy a nespomeniem si na tvoje neprávosti" (Iz 43, 25). Nie my, ale Boh 

sám sebe je motívom a zdrojom Jeho postojov a konania a preto tak, ako je nemenný Boh, sú aj oni 

nemenné. Preto, že Boh je svätý, sú Jeho odpustenie aj milosrdenstvo nemenné a nič z našej strany 

ich nemôže nijako zrušiť ani ovplyvniť. Preto môžeme Bohu bezvýhradne a stále dôverovať, 

dokonca aj napriek našej zrade, hriechu, zlu - lebo aj "ak sme neverní, on ostáva verný, lebo seba 

samého zaprieť nemôže" (2Tim 2, 13). S presne touto vierou sa k Bohu modlí Daniel: "Teraz však, 

Bože náš, vyslyš modlitbu svojho sluhu a jeho prosby a kvôli sebe samému rozsvieť svoju tvár nad 

svojou spustošenou svätyňou" (Dan 9, 17).  

Podobne my sa aj my musíme rozhodnúť pre rovnakú svätosť, čiže oddelenosť od nárokov a 

očakávaní sveta a teda od našej vlastnej túžby páčiť sa svetu a ľuďom tým, že sa podľa týchto ich 

nárokov a očakávaní budeme správať a budeme im takto slúžiť za odmenu, ktorou je ich uznanie, 



pozornosť, ocenenie, odmena,... Všetko toto totiž odteraz prijímame a dostávame už len od Boha, 

nášho Otca, "On osvetlí, čo je skryté v tme, a vyjaví úmysly sŕdc. Vtedy každý dostane pochvalu od 

Boha" (1Kor 4, 5). To je myšlienka aj v pozadí trikrát opakovanej Ježišovej výzvy robiť veci v 

skrytosti "a tvoj Otec ťa odmení, lebo on vidí aj v skrytosti" (Mt 6, 4).  

Výsledkom je, že základ a motív aj pre naše bytie a konanie tiež vychádza už len z nášho vnútra, 

hoci na rozdiel od Boha nie čisto z nás, ale z nášho vzťahu s Otcom. Je to len medzi nami a Bohom. 

Kvôli Bohu, kvôli nášmu spoločenstvu s Ním, kvôli nádeji, ktorú v Ňom máme sme, čím sme. 

Konáme, čo konáme. Milujeme ľudí kvôli Bohu, nezávisle na nich. Preto ich môžeme milovať a 

slúžiť im rovnako keď sú priateľmi, ako keď sú nepriateľmi, keď sú dobrí rovnako, ako keď sú zlí, 

vďačným aj nevďačným. Nič z ich strany nemôže zrušiť ani 

ovplyvniť odpustenie ani milosrdenstvo, ktoré sme si vyvolili za svoj životný postoj, lebo kvôli 

Bohu sme sa rozhodli takými byť a odtiaľ vychádza všetka naša motivácia a všetky naše dôvody. 

A Boh je nemenný.  

Bez tejto svätosti by ani skutočné odpustenie, ani skutočné milosrdenstvo a teda ani žiadna skutočná 

láska možné neboli - len rôzne formy výmeny a obchodu medzi nami a inými ľuďmi, ako o nich 

hovoril Ježiš, že "ak milujete tých, ktorí vás milujú, akú odmenu môžete čakať? Vari to nerobia aj 

mýtnici? A ak pozdravujete iba svojich bratov, čo zvláštne robíte? Nerobia to aj pohania?" (Mt 

5, 46-47). 

Toto je prvá svätosť, pre ktorú sa musíme rozhodnúť na začiatku, oddelenosť. Je podmienkou toho, 

aby sme v Božej milosti dorástli do tej druhej svätosti, dokonalosti v láske, "bez ktorej nik neuvidí 

Pána" (Hebr 12, 14). Musíme sa rozhodnúť byť svätými, aby sme sa stali svätými.  

Kresťanstvo je pre ambicióznych 
Ambície nie sú zlé. Zlými sa stávajú, ak smerujú k zlým cieľom. Ale ak smerujú k tomu Božiemu? 

Spomeňme na malú Teréziu z Lisieux, ktorá mala ambíciu stať sa veľkou svätou, nielen takou 

nejakou, hocijakou - čo sa jej aj vrchovato splnilo.  

Boh nás vyvolil a ustanovil na zbožštenie, stať sa bohmi v Bohu. Či to nie je ambiciózny 

cieľ? "Napodobňujte Boha ako milované deti" (Ef 5, 1) - napodobniť Boha, ísť sa stať bohom, učiť 

sa byť bohom, neznie to dostatočne ambiciózne a odvážne? V skutočnosti bláznivo trúfalo a 

bláznivo odvážne, keby to nebola ambícia, ktorú pred nás postavil sám Boh, náš odteraz nový Otec?  

Ten Otec, ktorý odplatí "večným životom tým, čo vytrvalosťou v dobrých skutkoch hľadajú slávu, 

česť a nesmrteľnosť" (Rim 2, 7), u ktorého platí, že "každému, kto má, ešte sa pridá a bude mať 

hojne. Ale kto nemá, tomu sa vezme aj to, čo má" (Mt 25, 29) - nepočujeme vari na jednej strane 

ambicióznosť ľudí, ktorí usilujú o nie hocijakú, ale Božiu slávu, česť a nesmrteľnosť zbožštených 

ľudí, a na druhej strane Boha, ktorý presne toto očakáva, schvaľuje, podporuje, odmeňuje?  

 



"Bojuj dobrý boj viery a zmocni sa večného života; veď doň si povolaný" (1Tim 6, 12) - nie majetku, 

nie slávy od ľudí, nie nejakého úradu, dokonca ani nejakej ríše, ale rovno večného života? Tam, kde 

hanebne zlyhal bájny poloboh Gilgameš, tak za tým choď, bojuj a vybojuj si to, lebo Bohu sa 

zapáčilo presne k tomuto ťa povolať? Nie je to vari hodne ambiciózny a veľký cieľ? Bol som samým 

Bohom povolaný stať sa bohom. Učím sa byť bohom. Trénujem byť bohom. Bojujem presne o toto. 

Prekročiť putá a tesné hranice sveta, Vesmíru, priestoru, času a stať sa v nesmrteľným bohom. 

Wow! 

Ježiš o tomto boji a zápase hovorí ako o veľkolepom projekte či vojnovej výprave: "Ak niekto z vás 

chce stavať vežu, či si najprv nesadne a neprepočíta náklad, či má na jej dokončenie? … Alebo keď 

sa kráľ chystá do boja s iným kráľom, či si najprv nesadne a neporozmýšľa, či sa môže s desiatimi 

tisícami postaviť proti tomu, ktorý ide proti nemu s dvadsiatimi tisícami? … Tak ani jeden z vás, ak 

sa nezriekne všetkého, čo má, nemôže byť mojím učeníkom" (Lk 14, 28.31.33). Obrovský 

ambiciózny cieľ, dych vyrážajúca vízia - čo tam nejaká smiešna ľudská veža či malicherná vojna 

smrteľníkov, tu ide o to stať sa nesmrteľným bohom v Bohu! Vrchovato veru oprávňuje vynaložiť 

na ňu úplne všetko. Nič neponechať náhode. Nič nezanedbať, nič neriskovať, vrhnúť všetky sily a 

schopnosti do zmocnenia sa tohto veľkého povolania, ako si to uvedomuje aj Pavol, keď sa vyznáva: 

"Neviete, že tí, čo bežia na štadióne, bežia síce všetci, ale iba jeden dosiahne víťaznú cenu? Bežte 

tak, aby ste sa jej zmocnili. A každý, kto závodí, zdržuje sa všetkého; oni preto, aby dosiahli 

porušiteľný veniec, my však neporušiteľný. Ja teda tak bežím, nie ako na neisto, tak bojujem, nie 

akoby som bil do vetra. Ale krotím svoje telo a podrobujem si ho, aby som azda, kým iným kážem, 

sám nebol zavrhnutý" (1Kor 9, 24-27)! Ak atléti dokážu podstúpiť odriekanie a tréning kvôli vencu 

z bobkového listu, čo potom my, keď ide o večný víťazný veniec zbožštených naveky?!  

Nádej nie je nič než táto smelá ambícia. Viera nie je nič iné, než odvaha a dôvera, že môžeme 

uspieť. A láska je potom spaľujúca túžba, dychtivosť a súčasne železné 

odhodlanie, rozhodnutie, upnutie sa k tomu: zvíťaziť a zmocniť sa a uspieť!  

Od úspešných ľudí sveta sa nelíšime ničím, iba cieľom. Oni usilujú o svetské uznanie, moc, majetok 

a používajú nástroje tomu primerané, aj keď sú to intrigy, násilie, bezohľadnosť a tvrdosť, lebo vo 

svete toto platí. My usilujeme o Božiu "slávu, česť a nesmrteľnosť" (Rim 2, 7) a preto s rovnakou 

zarytosťou, rovnakým nasadením, rovnakou ochotou podstúpiť čokoľvek, obetovať čokoľvek, 

vyzliekame starého človeka, ničíme Ego a miesto toho sa učíme Božiemu zmýšľania a trénujeme 

Boží Život a učíme sa skutkom, konaniu, správaniu hodnému tých, ktorí chcú byť dedičmi Boha a 

vládnuť s Kristom na Jeho Tróne. Namiesto intríg trénujeme pravdu, namiesto tvrdosti 

milosrdenstvo, namiesto násilia odpustenie, svätosťou trháme okovy a putá sveta, lebo toto sú 

vlastnosti Boha. Máme iný cieľ a inú cestu, ktorá k nemu vedie - ale v tom ostatnom sme si 

podobnú, rovnakí! Len sme vybrali lepšie, kam svoje ambície nasmerujeme.  

Bol som Bohom vyvolený stať sa bohom a aj ja "už mám pripravený veniec spravodlivosti, ktorý 

mi v onen deň dá Pán, spravodlivý sudca; a nielen mne, ale aj všetkým, čo milujú jeho príchod" 

(2Tim 4, 8). Kto by ostal chladný voči podobnej šanci? Kto by ponechal niečo na náhodu alebo 

niečo zanedbal? Kto by nevynaložil všetky sily, keď uveril tomuto pozvaniu a vyznačeniu od 



samého Boha a uveril tejto nádeji, tak jasnej a istej, že Otec už prichystal víťazný veniec a Syn už 

prichystal miesto v Nebi a na svojom tróne?  

Byť kresťanom je tá najambicióznejšia vec na svete i mimo neho. A "kto položí ruku na pluh a 

obzerá sa späť, nie je súci pre Božie kráľovstvo" (Lk 9, 62)! Opravdivé titanstvo, akurát že 

skutočné, pretože z Boha, od Boha a v Bohu, znie v slovách Krista: "Vydajú [vás] súdom, budú vás 

bičovať vo svojich synagógach a pre mňa vás budú vláčiť pred vladárov a kráľov, aby ste vydali 

svedectvo im aj pohanom. Ale keď vás vydajú, nestarajte sa, ako a čo budete hovoriť, lebo v tú 

hodinu vám bude dané, čo máte povedať. Veď to už nie vy budete hovoriť, ale Duch vášho Otca 

bude hovoriť vo vás. Brat vydá na smrť brata a otec dieťa. Deti povstanú proti rodičom a pripravia 

ich o život. Všetci vás budú nenávidieť pre moje meno. Ale kto vytrvá do konca, bude spasený" (Mt 

10, 17-22). Ako ozvena k nám doliehajú slová Písma: "Nech sa títo obrátia k tebe, ale ty sa 

neobracaj k nim! Urobím ťa pre tento ľud pevným múrom kovovým; budú proti tebe bojovať, no 

nepremôžu ťa, lebo s tebou som ja, aby som ťa spasil a oslobodil, hovorí Pán" (Jer 15, 19-20) a ešte 

dávnejšie: "Choď s touto svojou silou" (Sdc 6, 14), "len buď silný a veľmi udatný" (Joz 1, 7), "lebo 

nás nečaká zápas s krvou a telom, ale s kniežatstvami a mocnosťami, s vládcami tohoto temného 

sveta, so zloduchmi v nebeských sférach. Preto si vezmite Božiu výzbroj, aby ste mohli v deň zla 

odolať, všetko prekonať a obstáť" (Ef 6, 12-13)!  

Ako rozdať zlo ako almužnu? 
"Lebo znútra, z ľudského srdca, vychádzajú zlé myšlienky, smilstvá, krádeže, vraždy,  cudzoložstvá, 

chamtivosť, zlomyseľnosť, klamstvo, necudnosť, závisť, rúhanie, pýcha, hlúposť.  Všetky tieto zlá 

vychádzajú znútra a poškvrňujú človeka." (Mk 7, 21-23) 

"Ale čo je vnútri, rozdajte ako almužnu a všetko vám bude čisté." (Lk 11, 41) 

Ako môžeme všetko toto zlo rozdať ako almužnu? Jednoducho. Ježiš nám dal presný návod, keď 

povedal: "Nezhromažďujte si poklady na zemi, kde ich moľ a hrdza ničia a kde sa zlodeji dobýjajú 

a kradnú.  V nebi si zhromažďujte poklady; tam ich neničí ani moľ, ani hrdza a tam sa zlodeji 

nedobýjajú a nekradnú" (Mt 6, 19-20)! A ako a čím si ich v Nebi zhromaždiť? "Viete, že tí, ktorých 

pokladajú za vládcov národov, panujú nad nimi a ich veľmoži majú nad nimi moc.  Medzi vami to 

tak nebude. Ale kto sa bude chcieť stať medzi vami veľkým, bude vaším služobníkom.  A kto bude 

chcieť byť medzi vami prvý, bude sluhom všetkých.  Lebo ani Syn človeka neprišiel, aby sa dal 

obsluhovať, ale aby slúžil a položil svoj život ako výkupné za mnohých" (Mk 10, 42-45). A keby 

sme tomu náhodou ešte úplne nerozumeli, Pavol to povedal ešte priamejšie: "Keby som hovoril 

ľudskými jazykmi aj anjelskými, a lásky by som nemal, bol by som ako cvendžiaci kov a zuniaci 

cimbal.  A keby som mal dar proroctva a poznal všetky tajomstvá a všetku vedu a keby som mal takú 

silnú vieru, že by som vrchy prenášal, a lásky by som nemal, ničím by som nebol.  A keby som rozdal 

celý svoj majetok ako almužnu a keby som obetoval svoje telo, aby som bol slávny, a lásky by som 

nemal, nič by mi to neosožilo" (1 Kor 13, 1-3). A keby sme náhodou predsa ešte  niečo potrebovali 

k tomu dodať, nechajme to na poeticky lakonického a drsne priameho Jána: "My vieme, že sme 



prešli zo smrti do života, lebo milujeme bratov. Kto nemiluje, ostáva v smrti.   Každý, kto nenávidí 

svojho brata, je vrah. A viete, že ani jeden vrah nemá v sebe večný život.   Čo je láska, poznali sme 

z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za bratov.  Ak má niekto 

pozemský majetok a vidí brata v núdzi, a srdce si pred ním zatvorí, ako v ňom môže ostávať Božia 

láska?  Deti moje, nemilujme len slovom a jazykom, ale skutkom a pravdou.  Podľa toho poznáme, 

že sme z pravdy, a upokojíme si pred ním srdce.  Lebo keby nám srdce niečo vyčítalo, Boh je väčší 

ako naše srdce a vie všetko.  Milovaní, ak nám srdce nič nevyčíta, máme dôveru k Bohu  a 

dostaneme od neho všetko, o čo len budeme prosiť, lebo zachovávame jeho prikázania a robíme, čo 

sa jemu páči.  A toto je jeho prikázanie: aby sme verili v meno jeho Syna Ježiša Krista a milovali 

jeden druhého, ako nám prikázal"  (1 Jn 3, 14-23). Stačí? 

Prečo ľudia podvádzajú, zabíjajú, klamú, sú lakomí, bojujú, hnevajú sa, nenávidia, závidia, smilnia 

a páchajú každé zlo? Nie preto, lebo túžia po veľkosti, rozkoši, po bohatstve a sláve, alebo aspoň 

uchovať si život? 

Kde je väčšia sláva, než v Bohu? Dlhší život, než večný? Väčšia rozkoš, než Život Boha? Väčšie 

bohatstvo, než zdediť Kráľovstvo? Nikde. Preto Ježiš hovorí: "Veď čo osoží človekovi, keby aj celý 

svet získal, a svojej duši by uškodil?!  Lebo za čo vymení človek svoju dušu" (Mk 8, 36-37)?! "A 

povedal im aj podobenstvo: "Istému boháčovi prinieslo pole veľkú úrodu.  Premýšľal a hovoril si: 

“Čo budem robiť? Veď nemám kde uložiť svoju úrodu.”  Potom si povedal: “Toto urobím: Zrúcam 

svoje sýpky a postavím väčšie a tam uložím všetko obilie i ostatný svoj majetok.  Potom si poviem: 

Duša, máš veľké zásoby na mnohé roky. Odpočívaj, jedz, pi a veselo hoduj!”  Ale Boh mu povedal: 

“Blázon! Ešte tejto noci požiadajú od teba tvoj život a čo si si nahonobil, čie bude?”  Tak je to s 

tým, kto si hromadí poklady, a pred Bohom nie je bohatý."" (Lk 12, 16-21).  

A tak, nemusíš krotiť svoju túžbu po sláve, po veľkosti, po rozkoši, po živote. Stačí, ak si ujasníš, 

kde toto všetko nájdeš v miere plnej, prekypujúcej, vrchovatej, večnej – a potom ich tam 

nasmeruješ! Preto Pavol hovorí: "Ja sa za evanjelium nehanbím; veď ono je Božou mocou na spásu 

každému, kto verí, najprv Židovi, potom Grékovi" (Rim 1, 16) - práve preto, že odhaľuje, kde toto 

ohromné bohatstvo leží a čaká na nás - u Otca. A súčasne odhaľuje, ako sa k nemu dostať - láskou. 

Milosrdenstvom. Alebo - almužnou. Čím viac budeš milovať, čím viac budeš služobníkom 

všetkých, tým viac získaš, tým väčší budeš, tým viac nadobudneš pravého bohatstva a to už naveky 

- tak, ako to vysvetľuje sluhom pán v podobenstve o talentoch. Alebo inak – čím viac v láske stratíš 

seba, tým viac nadobudneš a získaš seba, ale už v sláve a veľkosti Boha, podľa slov Krista, že "kto 

stratí svoj život pre mňa a pre evanjelium, zachráni si ho" (Mk 8, 35). 

Takže - máš v srdci ambície? Túžbu po veľkosti a sláve a bohatstve a rozkoši? Potom si to všetko 

nahonob a kúp tým jediným spôsobom, láskou, almužnou, dávaním života za bratov, dokonca za 

nepriateľov, podľa ceny a prísľubu Krista: "Dávajte a dajú vám: mieru dobrú, natlačenú, natrasenú, 

vrchovatú vám dajú do lona. Lebo akou mierou budete merať vy, takou sa nameria aj vám" (Lk 6, 

38)! Alebo inak: "Čo je vnútri," - všetky tieto túžby a ambície, realizuj tým jediným ziskovým 

spôsobom, ktorým to, po čom dychtíš, naozaj získaš a to tak, že ich "rozdajte ako almužnu a všetko 

vám bude čisté." (Lk 11, 41) Práve tým sa naše vnútro očisťuje – keď všetko to, na čom sme lipli 



a po čom dychtila naša sebecká žiadostivosť, je z lásky rozdané a my sme konečne voľní, 

slobodní,... živí! 

 

Iba svätí to môžu 
Naozaj, musím byť svätý čiže oddelený od sveta - a to hlavne od sveta v samom sebe, od pýchy a 

túžby po niečom svojom, vlastnom, odlišnom od Boha a nie z Boha. Tento svet vo mne potom túži 

po svete mimo mňa, vonkajšom, kde toto vlastné hľadá - majetok, uznanie, moc, alebo aspoň zábavu 

a rozkoš tela.  

Kým som hoci aj len čiastočne takto súčasťou sveta, som aj súčasťou jeho boja a zápasu ľudí o tieto 

svetské veci. A kým som tohto všetkého súčasťou, nemôžem súčasne po týchto veciach túžiť a 

súperiť s inými ľuďmi o ne, a súčasne byť milosrdný a odpúšťajúci ako Boh a teda milovať ako 

Boh. Jedno odporuje druhému. Kým žijeme v žiadostivosti po svetských a pozemských veciach a 

sme o ne ustarostení, nedokážeme nijako žiť Boží Život lásky prejavujúcej sa v dokonalom, 

bezvýhradnom, bezpodmienečnom a nikdy nekončiacom prijímaní a delení sa, 

čiže odpustení a milosrdenstve.  

Až keď sme naozaj v srdci zanechali svet, sme slobodní od všetkého - od vecí, od súdov a názorov 

sveta, od nárokov a očakávaní ľudí, od ich uznania, sme dokonca slobodní od svojho pozemského 

zdravia, života, pohodlia, všetkého. Nie v nejakej stoickej ľahostajnosti, ale v slobode Božích detí, 

ktorú nám vydobyl Kristus tým, že nás v Ňom Otec "vytrhol z moci tmy a preniesol do kráľovstva 

svojho milovaného Syna, v ktorom máme vykúpenie, odpustenie hriechov" (Kol 1, 13-14). V tejto 

slobode, stojaci pevne na skale, ktorou je Kristus a na ničom inom, iba na Ňom, môžeme konečne 

prijať a žiť Boží Život.  

Lebo toto je tajomstvo Boha: nemá s nami, ľuďmi sveta, žiadne spoločné záujmy, ktoré by sa 

prekrývali a o ktoré by s nami musel bojovať. Netúži po ničom, čo my máme ani po ničom, čo svet 

ponúka, ako v jednej chvíli hovorí na rovinu: "Vari ja hovädzie mäso jedávam alebo pijem krv 

kozľaciu" (Ž 50, 13)? A my, ľudia, zase nemáme moc vziať ani poškodiť ani umenšiť ani nijako 

ovplyvniť nič z toho, čím On sám Je, aby sa o to musel strachovať a s nami o to bojovať, ako aj 

Písmo hovorí: "Vyvýšený je Pán nad všetky národy a jeho sláva nad nebesia" (Ž 113, 4). Toto 

je svätosť Boha, tá prvá, dokonalá oddelenosť od sveta. V nej potom môže byť - a On sa rozhodol, 

že naozaj aj bude, - milosrdný aj opúšťajúci, nemenne, stále, ku každému rovnako a bez rozdielu, 

lebo pre Neho naozaj niet v tomto smere medzi nami rozdielu, "veď Boh nikomu nenadŕža" (Rim 

2, 11).  

Preto platia slová, ku ktorým sa znova a znova vraciam: "Neťahajte jarmo s neveriacimi! Veď akú 

účasť má spravodlivosť na neprávosti?! Alebo čo má spoločné svetlo s tmou?! … A preto vyjdite 

spomedzi nich, oddeľte sa, hovorí Pán, a nečistého sa nedotýkajte; a ja vás prijmem a budem vaším 



Otcom a vy budete mojimi synmi a dcérami, hovorí všemohúci Pán" (2Kor 6, 14.17-18), "nemilujte 

svet, ani to, čo je vo svete. Ak niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska. Veď nič z toho, čo je vo 

svete, ani žiadostivosť tela, ani žiadostivosť očí, ani honosenie sa bohatstvom, nie je z Otca, ale zo 

sveta" (1Jn 2, 15-16). Ako hlboko a doslovne toto všetko platí! Čo to naozaj nepočujeme? 

Nechápeme? Nevidíme?  

Kresťan je človek celým srdcom odsťahovaný zo sveta a presťahovaný do Neba, do Kráľovstva, k 

Bohu. O tom predsa je krst, nie? "Krstom sme teda s ním boli pochovaní v smrť, aby sme tak, ako 

bol Kristus vzkriesený z mŕtvych Otcovou slávou, aj my žili novým životom. Lebo ak sme s ním 

zrástli a stali sa mu podobnými v smrti, tak mu budeme podobní aj v zmŕtvychvstaní. Veď vieme, že 

náš starý človek bol s ním ukrižovaný, aby bolo hriešne telo zničené, aby sme už neotročili hriechu. 

Lebo kto zomrel, je ospravedlnený od hriechu" (Rim 6, 4-7).  

Toto je východisko a predpoklad celého kresťanského života. Bez neho nie je možné kresťanom 

byť a Boží Život žiť. Toto je prvá vec: presťahovať sa a nechať svet za sebou. Ako aj Ježiš hovorí: 

"Neboj sa, maličké stádo, lebo vášmu Otcovi sa zapáčilo dať vám kráľovstvo. Predajte, čo máte, a 

rozdajte ako almužnu! Robte si mešce, ktoré sa nezoderú, nevyčerpateľný poklad v nebi, kde sa 

zlodej nedostane a kde moľ neničí. Lebo kde je váš poklad, tam bude aj vaše srdce" (Lk 12, 32-34)! 

Preto neomylne platí: "Kto miluje svoj [súčasný svetský] život, stratí ho, a kto svoj život nenávidí 

na tomto svete, zachráni si ho pre večný život" (Jn 12, 25).  

V okamihu, keď je naše srdce úplne v Bohu, keď netúžime po ničom z tohto sveta a teda naše túžby 

a záujmy sa už nijako a v ničom s ľuďmi sveta neprekrývajú, nie je už nič, o čo by sme museli s 

nimi súperiť ani nič, kvôli čomu by sme sa ich museli obávať a o čo by sme sa museli vo svete 

strachovať, keď sme teda touto prvou svätosťou svätí ako On, sme po vzore Boha pripravení aj byť 

milosrdní ako On a odpúšťať ako On a tým dokazujeme, že sme sa naozaj Jeho synmi a dcérami 

stali - a to je tá druhá svätosť, dokonalosť v láske, "svätosť, bez ktorej nik neuvidí Pána" (Hebr 

12, 14). "A Boží pokoj, ktorý prevyšuje každú chápavosť, uchráni vaše srdcia a vaše mysle v Kristovi 

Ježišovi" (Flp 4, 7) - pretože presne tak sa Boží Život žije: nie vo vnútornom napätí a rozorvanosti 

a vnútornom boji rozpoltenej mysle, ale v hlbokom pokoji, v hlbokej radosti a slobode detí Boha.  

Vzdaj seba a vyvoľ si miesto seba Boha. Vzdaj svet a vyvoľ si miesto neho Kráľovstvo. Potom 

budeš schopný konečne aj zomrieť bolesti svetského života a vojsť do pokoja a hlbokej 

vnútornej rozkoše Lásky toho Božieho.  

Nesúdiť, neprispôsobovať sa, 

nevystavovať na odiv  
"A nepripodobňujte sa tomuto svetu, ale premeňte sa obnovou zmýšľania, aby ste vedeli rozoznať, 

čo je Božia vôľa, čo je dobré, milé a dokonalé." (Rim 12, 2) 



"Nesúďme už teda jeden druhého, ale radšej hľaďte, aby ste neboli bratovi na pád alebo na 

pohoršenie." (Rim 14, 13) 

Neprispôsobovať sa druhým ale ani ich nesúdiť. Pripadá mi, že toto je veľmi dôležité, dve dôležité 

veci. Lebo súdenie je nám vo vzťahu k svetu ako druhá prirodzenosť. A súčasne je ňou aj 

prispôsobovanie sa, jedno, či prídeme domov, stretneme priateľa, prídeme do roboty, na večierok, 

do školy,... Úplne automaticky sa snažíme zapadnúť.  

Hej. Je to Maslow. Zapadnúť, aby nás prijali. A súdiť, aby sme mali pocit dôležitosti a prevahy, že 

sme viac a lepší než tí druhí... alebo aspoň s hnevom závidieť, ak sa to už nijakým súdom zachrániť 

nedá a ten druhý nás prekonáva... Súdiť či už len sám pred sebou, alebo aj navonok, čiže riadiť, 

vládnuť, mať moc,... byť dôležitý!  

Odpútanie od sveta, oná počiatočná svätosť, oddelenosť, by sa v praxi naozaj mohla skoncentrovať 

na tieto dva cviky, tréning týchto dvoch vlastnosti: nesúdiť (a teda odpúšťať, čiže prijímať druhého 

aký je, prosto ho prijímať); a neprispôsobovať sa, čiže byť autotelickým, zakotveným v sebe, čo 

svojom vnútri - čiže vo vzťahu s Bohom, len medzi Bohom a sebou ako jediným vzťažným 

systémom života i konania.  

Jedno i druhé je prinajmenšom sprvu drina. To prvé, súdenie, lebo je nám to ako druhá 

prirodzenosť. To druhé, prispôsobovanie sa, lebo vyžaduje, aby sme bdeli, aby sme mali v mysli, v 

srdci kryštálovo jasnú predstavu, vedomie toho, kto sme, kam patríme, o čo nám ide, čo chceme, za 

čím ideme, kam smerujeme. A áno, slobodu od túžby zapadnúť a byť prijatí druhými tým, že sa im 

hoci len navonok prispôsobíme. Alebo inak: Vieru, nádej, lásku.  

Pridajme k tomu ešte skrytosť, o ktorej Ježiš opakuje, že máme robiť veci bez túžby po pochváľte, 

sláve, uznaní ľudí "a tvoj Otec ťa odmení, lebo on vidí aj v skrytosti" (Mt 6, 6) a aj tým potvrdzovať 

a navykať si túžiť po inej pochvale a inom uznaní, tom, o ktorom Písmo hovorí, že "vtedy každý 

dostane pochvalu od Boha" (1Kor 4, 5) - a máme tu zaujímavú asketickú trojku postojov kľúčových 

pre tento náš tréning. Skrytosť je akoby druhou stranou mince neprispôsobovania sa. Toto druhé je 

o tom, že motivácia a spôsob nášho konania vychádzajú nie z okolia, ale z nášho vnútra, od Boha. 

A to prvé zas, že aj svoju odmenu dostávame nie od okolia ale z vnútra, od Boha a v Bohu. A tak 

sme slobodní od sveta, oddelení, svätí.  

Neprispôsobovať sa okoliu. Nevystavovať na odiv svoje konanie. Nesúdiť. Slobodne a prosto byť 

sebou a žiť svoje - čiže Božie, pretože Boh je ten, ktorému sa prispôsobujeme a od ktorého 

dostávame pochvalu nad všetky poklady a pochvaly sveta.  
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